



Wells Gray

Bear Watching Etiquette

PROVINCIAL PARK



Watching Bears

Provincial parks are some of the few places where wild bears are easily visible in their natural setting – wild and free.

Seeing bears is an exciting experience – the first time and every time! It's important to realize that wild bears can be dangerous. A passive bear is not a guarantee of safety. It only takes a running child, barking dog, honking car horn or an approaching person to trigger a bear's "fight or flight" instinct.

Bears come out of hibernation in April, ravenously hungry from a long sleep. At first they find little to eat except cottonwood buds, skunk cabbage or carrion. Later in May, they feed on new grass and dandelions along the park road. This is the best time to view them on the pleasant drive to Clearwater Lake. Bears prey on moose calves and fawns at this time, so never approach a feeding bear as they are very possessive of a fresh kill.

During the summer, bears move away from the roads into the park, feeding on berries, insects and the occasional rodent. Chances of seeing a bear at this time are greatly reduced but the occasional one is seen around the Ray Farm and along the corridor road(s) sides. In autumn, bears join anglers on the Clearwater River to take advantage of spawning salmon. Watching the riverbanks in the late evening or early morning from August to mid-October will usually turn up a bear or two. Grizzlies may also be seen at this time, however, it is unusual to find them so near to humans. Watch all bears from a safe distance and noisily announce your approach if you travel the trail systems of Wells Gray.

For your safety and the bear's safety, please learn and follow the basic guidelines in this brochure when viewing, filming and photographing wild bears. You can be a good example for others while watching bears in their natural habitat!

Failure to follow the guidelines can lead to the destruction of a bear and a park ranger giving you an eviction from the park and/or fines.

Wells Gray Park is Home – Treat it With Care

- ▶ Respect the posted speed limit. It exists to protect bears and humans.
- ▶ Care for our bears' home – the land, plants water and air.
- ▶ Support the creation of protected spaces – for biodiversity, and the health of our human habitats.

**We share the same space, air water and soil
with all other living things.
Please do your part to continue the legacy of
free-ranging bears in wildlands like Provincial Parks.**

Use Good Judgement

- ▶ Never approach or follow bears; respect their need for space. This includes not following fresh tracks.
- ▶ Do not block their line of travel or escape routes.
- ▶ Keep a safe distance from bears and remain in your vehicle (minimum 50 metres/150 feet – the length of three buses).
- ▶ Use a telephoto lens, spotting scope or binoculars to get "close".
- ▶ Pull well off the road with your vehicle to prevent motor vehicle accidents. Under no circumstances should you leave the safety of your vehicle.
- ▶ Limit the time you spend viewing the bear to 1 minute or less to preserve its natural behaviour.
- ▶ Respect the special needs of denning bears and newborn or young bears – leave them alone.

Do Not Cause Stress in Bears by These Activities

- ▶ Approaching or cornering, following or chasing.
- ▶ Herding bears into a better scene.
- ▶ Throwing objects or calling out to change behaviour.
- ▶ Direct eye contact, even through a camera lens, can be threatening to a bear.
- ▶ Circling or standing around a bear by yourself or in a group.

Take Special Precautions for Children

- ▶ Children should never be encouraged to approach, pet or feed bears.
- ▶ Always keep children in immediate sight. They're often the same size as many bears' prey.

Do Not Feed Bears

- ▶ Feeding attracts bears to roadside areas where they can be injured or killed.
- ▶ Feeding creates habituated bears – more likely to be a danger to people. Conflict will result in the death of the bear.
- ▶ Feeding leads to eating garbage. Bears eat wrappers, cans and bottle caps, destroying their digestive systems.
- ▶ Eating human foods can cause, among other things, tooth decay, gum infection and ulcers in bears.

For More Information

BC Parks, Thompson Region
<http://wlapwww.gov.bc.ca/bcparks>



**BRITISH
COLUMBIA**

Ministry of Water, Land
and Air Protection

Thompson Region



Wells Gray

Baeren-Beobachtungsbrochure

PROVINZ PARK



Beobachtung von Baeren

In Provinz Parks ist es moeglich den Baeren in seiner natuerlichen Umgebung zu beobachten. Baeren zu sehen ist immer wieder ein eindruckliches Erlebnis. Es ist wichtig zu wissen, dass wildlebende Baeren gefaehrlich sein koennen. Ein passiver Baer garantiert keine Sicherheit! Springende Kinder, bellende Hunde, eine Autohupe, eine sich ihm naehernde Person genuegt, um den Baeren angriffig zu machen.

Im April kommen die Baeren hungrig aus ihrem Winterschlaf. Als erstes Futter finden sie junge Baumtriebe, Baerenkohl und Aas. Ab Mai fressen sie junges Gras und Loewenzahn entlang der Parkstrasse. Dies ist die beste Zeit sie zu beobachten. Auch Elchbabys und Rehkitz fallen ihnen zum Opfer. Naehere Dich nie einem fressenden Baeren, er wird seine Beute verteidigen.

Waehrend des Sommers verzieht sich der Baer tiefer in den Park, Beeren, Insekten und Nagetiere fressend. Sie sind nur noch bei der Ray Farm und entlang der Korridor-Strasse anzutreffen. Im Herbst findet man sie am Clearwater Fluss, wo die Lachse laichen und sich auch Fischer aufhalten. August bis Mitte Oktober kann man frueh-morgens oder spaetabends Baeren am Flussufer entdecken. Seltener sind Grizzlys zu sehen, sie meiden menschliche Naeh. Beobachtet alle Baeren aus einer sicheren Distanz! Auf Wanderwegen im Wells Gray Park macht Euch mit sprechen, singen etc. bemerkbar.

Für Ihre und des Baeren Sicherheit lernen und befolgen Sie die Richtlinien dieser Broschuere. Sind Sie an einem guten Beispiel beim beobachten, filmen und fotografieren der Baeren in freier Natur.

Nichtbefolgen dieser Richtlinien kann des Baeren Tod bedeuten! Der Parkaufseher ist berechtigt Sie aus dem Park zu weisen und/oder auch zu buessen.

Der Wells Gray Park ist die Heimat der Baeren trag Sorge zu ihm

- ▶ halte die Geschwindigkeitsvorschriften ein, sie sind gemacht um Mensch und Tier zu schuetzen
- ▶ schuetze des Baeren Umwelt: Land, Wasser, Luft und Pflanzen
- ▶ unterstuetze die Schaffung von Schutzgebieten fuer die Lebensvielfalt und Gesundheit ihrer Bewohner

Wir teilen mit allen Lebewesen dieselbe Umwelt, Luft, Wasser, Erde. Bitte leiste Deinen Beitrag zur Erhaltung der wildlebenden Baeren auch in diesem Provinz Park.

Braucht Euren Verstand

- ▶ naehere Dich nie dem Baeren und folge ihm nie. Respektiere seinen noetigen Lebensraum. Verfolge nie seine Spur.
- ▶ blockiere nicht seine Wanderroute oder seinen Fluchtweg
- ▶ halte eine sichere Distanz zu ihm (mind. 50 Meter/150 feet = 3 Buslaengen) und bleibe in Deinem Fahrzeug
- ▶ brauche Dein Teleobjektiv, Fernrohr oder Feldstecher fuer naehere Beobachtung
- ▶ um Unfaelle zu vermeiden halte die Fahrbahn frei. Verlasse unter keinen Umstaenden den Schutz Deines Fahrzeuges
- ▶ beschaenke Deine Beobachtungszeit auf 1 Minute oder weniger, um sein natuerliches Verhalten zu schuetzen
- ▶ respektiere die noetige Ruhe fuer Mutter mit ihren Neugeborenen und Jungbaeren, halte Dich fern.

Vermeide folgende Punkte, um den Baeren nicht in Aufregung zu bringen:

- ▶ annaehern, einengen, verfolgen oder jagen
- ▶ ihn vor die Kamera locken
- ▶ Gegenstaende nach ihm werfen, ihn anschreien
- ▶ Augenkontakt, auch durch die Kamera
- ▶ Umzingeln des Baeren

Besondere Vorsicht bei Kindern

- ▶ Kinder duerfen nie ermuntert werden sich dem Baeren zu naehern, ihn zu streicheln oder zu fuettern
- ▶ Bewache immer Deine Kinder, sie haben oft dieselbe Groesse wie des Baeren Beute

Fuettere nie den Baeren

- ▶ Futter lockt die Baeren auf die Strasse, wo sie als Unfallopfer verletzt oder getoetet werden koennten
- ▶ Ein gefuetterter Baer bedeutet grosse Gefahr fuer Menschen und fuehrt zum Abschuss des Tieres
- ▶ fuettern verleitet den Baeren zum Abfallfressen. Verpackungen, Buechsen, Flaschenverschluesse zerstoeren seine Verdauuuung
- ▶ menschliche Nahrung kann Krankheiten wie Zahnzerfall, Infektionen und Geschwuere ausloesen

For More Information

BC Parks, Thompson Region
<http://wlapwww.gov.bc.ca/bcparks>



BRITISH COLUMBIA

Ministry of Water, Land and Air Protection

Thompson Region